
  این نسل پدر و مادر خود را 
دانای مطلق نمی داند

 محمدرضا نیک نژاد، معلم و کارشناس آموزش درباره 
ویژگی های دهه هشتادی ها گفته: »من با توجه به تجربه 
زیستی خودم در مدرسه می گویم مهم ترین ویژگی این نسل 
جسارت است، این جسارت هم می تواند جنبه مثبت داشته 
باشد و هم جنبه منفی، اما آن چه مهم است این که این جسارت 
از یک دانایی مبتنی بر آگاهی حاصل می شود.« او که در یک 
نشست رسانه ای در خبرآنلاین حضور داشته، ادامه داده: »در 
نسل های گذشته فرزندان در فضای خانه، مدرسه و جامعه تحت 
تاثیر بزرگ ترها بودند، فضایی که القا می کرد دانا کسی است 
که سن بیشتری دارد و کسی که تجربه بیشتری دارد بیشتر 
هم مورد احترام است، اما امکانات و شرایطی که در جامعه 
امروز ایران و جهان وجود دارد این تابو را شکست، وقتی من از 
فرزندم می خواهم موبایل من را که ایراد پیدا کرده درست کند، 
یعنی اقتدار دانایی بزرگ ترها شکسته شده است.« نیک نژاد 
بیان کرده: »کتاب درسی چیزی نیست که بچه های این نسل 
آن را بخوانند و از آن چیزی یاد بگیرند، وجود فضای مجازی 
و رسانه ها، افزایش آگاهی در سطح جامعه و خانواده، عواملی 
هستند که سبب شدند امروز بچه های این نسل خودشان 
را محور دانایی بدانند. این نسل دیگر پدر و مادر و همچنین 
معلمان خود را دانای مطلق نمی داند.« این کارشناس آموزش 
یادآور شده: »قبل از این که جوانان دهه هشتادی در حوادث 
اخیر به نظم سیاسی، اجتماعی و فرهنگی کشور اعتراض کنند، 
آن ها این اعتراض را در خانه انجام داده بودند، اما پدر و مادر 
به دلیل ارتباط حسی با فرزند سعی کرد در مسیری حرکت کند 
که اصطلاحاً نه سیخ بسوزد و نه کباب، این نسل در مدرسه هم 
اعتراض کرد، اما مدرسه به عنوان یک نهاد اجتماعی که بسیار به 
خانه نزدیک است این نسل را تحمل کرد و سعی کرد تغییراتی 
در خودش ایجاد کند. حالا اعتراض این نسل به جامعه رسیده 

است.«

 سازمان سنجش آموزش کشور 
ماهیت امنیتی ندارد

1401/7 تحت عنوان  پیرو درج مطلبی در تاریخ 10/
»واگذاری حفاظت بهشت زهرا به یگان فاتحین سپاه« به 
اطلاع می رساند: روتیتر واگذاری حفاظت محل های برگزاری 
آزمون سراسری به نیروهای مسلح در گزارش روزنامه 
»آرمان ملی« گمراه کننده است، ضمن اینکه اختلاط موضوع 
برگزاری آزمون سراسری با حفاظت از بهشت زهرا)س( 
بی ارتباط و تعجب برانگیز است. سازمان سنجش آموزش 
کشور یکدستگاه اجرایی بوده و ماهیت امنیتی ندارد و طبیعی 
است در موضوع با اهمیتی مانند برگزاری آزمون سراسری 
هر ساله تعداد زیادی از دستگاه ها مشارکت داشته باشند. 
شورای حفاظت از آزمون سراسری نیز از سال گذشته با 
عضویت دستگاه های مرتبط شامل نمایندگان پلیس فتا، 
سازمان اطلاعات فراجا، وزارت اطلاعات، سازمان اطلاعات 
سپاه، حفاظت اطلاعات قوه قضائیه و حراست وزارتخانه های 
ذیربط و... به منظور کشف و برخورد با شبکه های سودجوی 
مدعی تقلب و تخلف در آزمون سراسری و نیز جلوگیری از 
تخلف برخی داوطلبان در آزمون، احیا شده است و هدف 
نهایی سازمان سنجش آموزش کشور برگزاری سالم آزمون 
سراسری، رعایت عدالت آموزشی و حفظ حقوق همه 
داوطلبان عزیزاست. لذا تقلیل هدف تشکیل این شورا به 

تامین امنیت محل برگزاری آزمون صحیح نیست. 
علیرضا کریمیان-  مشاوررئیس و مدیرکل دفتر  

 آرمان ملی: در حالیکه بسیاری از مسئولان 
و رسانه های اصولگرا از شبکه های مجازی 
و اینترنت بدون فیلتر استفاده می کنند، 
شهروندانی که نان خود را از همین شبکه های 
فیلتر شده درمی آوردند، منتظر خط و نشان 
کشیدن برخی برای مسئولان خارجی این 
شبکه در بیرون از کشور و شرط و شروط 
گذاشتن برای آن ها هستند. قیمت دلار در 
بدو ورود به کانال 35 هزار تومان قرار گرفت 
و شوک های دیگری به بازار نظیر بالا رفتن 
قیمت برخی کالاهای اساسی نظیر روغن و 
برنج، وارد شد که همین دیروز اتفاق افتاد. 
مسئولین هم هنوز در خم کوچه های توجیه 
فیلترکردن اینستاگرام و انکار آسیب های 
کارهای  و  کسب  و  اینترنت  به  وارده 
اینستاگرامی هستند. علی بهادری جهرمی، 
سخنگوی دولت درباره خسارت هایی که 
به کسب و کارهای اینترنتی وارد شده، 
گفته: »کسب و کارهایی که در اینستاگرام 
ضرر می کنند دقیقا مثل کاسبانی که در 
کف خیابان به خاطر آشوبگری  ها خسارت 
می بینند .« او همین طور توضیح داده که 
»باید توجه داشته باشیم که اینترنت فیلتر 
نیست و فقط دو پلتفرم خارجی آن هم 
به خاطر تخلفات فیلتر هستند.« اما همه 
این ها در حالی است که با فیلترینگ موجود 
و قطعی های مکرر اینترنت کسب و کار ها 
در فضای مجازی از دست رفته اند! صاحبان 
کسب و کارهای اینترنتی می گویند: به دلیل 
فیلترینگ و قطعی های مکرر اینترنت از یک 
سو تعداد مشتریانی که داشته اند بسیار 
کاهش یافته و از سوی دیگر حجم فروش 
محصولات نیز با کاهش چشمگیری مواجه 
شده است. بنابراین در واقعیت می توان 
گفت که با وضعیت فعلی، درآمد چندانی را 

نمی توان متصور شد. 
  گلایه های مدیر خانه سبزی ژیکوان

اختلال اینترنت در روزهای گذشته و 
شدت یافتن آن باعث ایجاد مشکلات زیادی 
در کسب و کارهای اینترنتی شده است. بر این 
اساس قطعی اینترنت و فیلترینگ، کمر کسب 
و کارهای خرد را می شکند. اینترنت ایران از 
اواخر شهریور 1401 دچار محدودیت  شده 

که در طول سال های اخیر کم سابقه است. 
این در حالی است که امروزه اینترنت بیش از 
هر زمان دیگری با زندگی اقتصادی میلیون ها 
شهروند ایرانی گره خورده است. اینکه تأثیر 
قطع اینترنت تا چه حد دقیق سنجیده شده و 
عواقب اقتصادی محدود شدن اینترنت ایران 
بر زندگی مردم چقدر بوده، موضوعی است 
که خبرگزاری ایلنا به آن پرداخته و گفته: 
محدودیت اینترنت ایران بسیاری از کسب 
و کارها و استارتاپ ها را با مشکلات ناگهانی 
و ضررهای گوناگون مواجه کرد. اندازه 
گیری تأثیر محدودیت اینترنت قطعاً امری 
بسیار دشوار است و اعلام رقمی دقیق که در 
برگیرنده تمامی خسارات وارده باشد، تقریباً 
غیرممکن است. مدیر خانه سبزی ژیکوان با 
اشاره مشکلات پیش آمده به واسطه قطع 
اینترنت ، گفته: این موضوع بسیار طبیعی 
است که با قطع اینترنت ، دسترسی اکثریت 
مردم به فضای مجازی و اپلیکیشن هایی 
که فضای کسب و کار را ایجاد کرده بودند 
قطع شود، بنابراین آسیب رسیدن به کسب و 
کارهای اینترنتی و مارکتینگ بسیار بدیهی 
است. اشرف السادات طاهری، افزوده: البته 
باید توجه داشته باشیم که در چه موقعیت 
زمانی آسیب رسانی از سوی قطع اینترنت را 

تحمل می کنیم. این شرایط زمانی به وجود 
آمده که پیش از آن 3سال آسیب های ناشی 
از کرونا را متحمل شده بودیم و اکنون هم با 
چالش قطع اینترنت روبه رو شده ایم.او توضیح 
داده که »برای کسب و کارهایی که هم از 
طریق فضای مجازی فعالیت می کردند و هم 
مرکز فروش داشتند، مشتریان آنها با مکان 
فروشگاه ها آشنا بودند و به مراتب آسیب 
کمتری دیدند. اما کسب و کارهایی که تنها 
از طریق فضای مجازی فعالیت می کردند، با 
آسیب های جدی تر و گسترده تری مواجه 

شده اند.«
  آسیب جدی 

حامد یاراحمدی، یکی دیگر از افرادی 
که در فضای مجازی اشتغال دارد، گفته: به 
دلیل فیلترینگ و قطعی اینترنت آسیب ها 
و ضررهای مالی و درآمدی بسیاری به کسب 
و کارها وارد شده و این آسیب ها به قدری 
است که نمی توان به راحتی و آسانی آن را 
جبران کرد. به اعتقاد او: گستره مشتریانی 
که از طریق اینترنت و فضای مجازی اقدام 
به خرید از این گونه کسب و کارها می کردند، 
بسیار کاهش یافته و همین امر سبب آسیب 
رسانی جدی به کسب و کارهای اینترنتی و 
مارکتینگ شده است. او که به عنوان یکی از 

صاحبان کسب و کار در فضای مجازی برای 
حدود 15 نفر اشتغالزایی داشته  و ماهانه باید 
حقوق این 15 نفر را بپردازد، گفته:  تعدادی از 
این افراد کودکان کار هستند و با تحت پوشش 
قرار دادن آنها در فضای کسب و کار خود، 
توانسته بودم مقداری از مشکلات درآمدی 
این کودکان را برطرف کنم. اما متأسفانه با 
فیلترینگ موجود و قطع شدن های مکرر 
اینترنت کسب و کار خود در فضای مجازی را 
از دست خواهم داد و به واسطه آن، افرادی که 
برای آنها اشتغالزایی داشتم و کودکان کاری 
را که تحت پوشش قرار داده بودم،  با مشکلات 

جدی مواجه خواهند شد. 
  اپلیکیشن هایی  که فضای کسب 

و کار است
ماندانا منصوری، فرد دیگری که به کسب 
و کار در فضای مجازی اشتغال دارد،  اظهار 
امیدواری کرده که »مسئولان به این موضوع 
واقف باشند که اینترنت ابزاری برای ارتباط 
همگانی و ایجاد فضای کسب و کار برای 
بسیاری از افرادی است که به واسطه آن 
درآمدزایی دارند و امرار معاش می کنند. 
از نظر او: بسیاری از اپلیکیشن هایی که در 
فضای مجازی وجود دارد، ابزار و فضای کسب 
و کار تعداد وسیعی از افراد است. بنابراین 
نباید به آن به عنوان اسباب بازی نگاه کنند 
که هر زمان بخواهند آن را آزادسازی کرده و 

هر زمانی که نخواهند آن را فیلتر کنند. 
  نمی توانیم اظهار نظر کنیم اما 

پیگیریم!
دفتر  مدیرکل  گودرزی،  محمدرضا 
اقتصادی استانداری مرکزی در این باره گفته: 
هیچگونه برنامه، سیاست و اقدام جایگزینی 
خاصی به استان ها اعلام نشده است. بنابراین 
به عنوان یک مسئول استانی نمی توانم 
اظهارنظر خاصی در این رابطه داشته باشم 
و هرگونه اظهارنظری در این رابطه قطعی و 
دقیق نخواهد بود. او ادامه داده: مهم ترین 
موضوعی که وجود دارد این است که دولت 
در حال پیگیری جبران خسارات وارد شده 
به کسب و کارهای اینترنتی و فضای مجازی 
است تا فعالان این حوزه شاهد آسیب های 

کمتری در این خصوص باشند!
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  آب با طعم خاک در 
پرُ رودخانه ترین استان کشور

با شروع اولین بارش ها در استان، آب اهواز 
و برخی شهرهای استان کِدر و متعفن شده 
است؛ این در حالی است که مدیرعامل آبفا گفته 
این مشکل برطرف شده است. در خوزستان 
و به خصوص برخی شهرهایش مانند اهواز، 
بالازدگی فاضلاب، نوارهای حفاری شده آبفا که 
به گل ولای تبدیل می شوند، نشست های زمین، 
ترمیم های بد آسفالت و نظایر آن، برای مردم 
مشکل ساز شده است. حالا علاوه بر مشکلات 
بالا مشکل دیگری به اهواز اضافه شده، کدورت 
آب و بوی تعفن غیرقابل تحمل مشکل دیگری 
که بعد از اولین  بارش ها در استان پدیدار شده که 
علاوه بر بیماری های روده ای و التور مردم اهواز 
را ابتدایی ترین الزامات هر انسان مانند شست 
و شو و نظافت محروم کرده است. محمدرضا 
کرمی نژاد، مدیرعامل آبفا خوزستان در این 
باره به ایلنا گفت: بعد از بارش شدید باران در 
بالادست میزان کدورت آب غدیر بالا رفته بود 
که شب گذشته پایین آمد و امروز وضعیت آب 
مطلوب است و خانه هایی که هنوز آب کِدری 
دارند به این دلیل است که هنوز آب در مخزن ها 
مانده و باید چند دقیقه ای شیر آب را باز نگه دارند 
تا آب تمیز جایگزین شود. او افزود: بارش های 
سنگین در بالادست باعث کدورت آب شد که به 
تصفیه خانه ها نیز منتقل شده بود. این در حالی 
است که خبرنگاران طی تماس با چند شهروند 
اهوازی از ادامه دار بودن این مشکل خبر دادند و 
حتی چند دقیقه ای شیر آب را باز گذاشته اند؛ 

ولی تغییری احساس نشد. 
  

 وجود 6 گود ناایمن 
در غرب پایتخت

 شهردار منطقه پنج تهران از وجود ۶ گود 
ناایمن در این منطقه غربی پایتخت خبر داد و 
گفت: ایمن سازی این گودها باید از سوی مالکان 
انجام شود. احسان شریفی در این باره اظهار 
کرد: همه گودهای ناایمن در بخش غربی تهران 
توسط مالکان رها شده و عموما ناایمن هستند که 
البته شهرداری تلاش کرده تا حد امکان نسبت 
به حصارکشی و سایر اقدامات اولیه اقدام کند. او 
افزود: این گودها دارای سند مالکیت و مربوط 
به اشخاص و بخش خصوصی است و به لحاظ 
قانونی شهرداری نمی تواند برای ایمن سازی 
کامل این گودها اقدام کند و باید مالکان در این 
زمینه اقدامات لازم انجام دهند. شهردار منطقه 
پنج تهران ادامه داد: البته اخطارهایی شهرداری 
به مالکان ارسال کرده و زمانی را برای ایمن 
سازی این گودها تعیین کرده است که اگر در 
تاریخ مربوطه مالکان نسبت به ایمن سازی اقدام 
نکنند، شهرداری می تواند به لحاظ حقوقی ورود 
کند. شریفی خاطرنشان کرد: وجود این گودها 

برای شهروندان می تواند خطرساز باشد. 
 

وضعیت انبارهای امدادی مطلوب 
نیست 

رئیس سازمان مدیریت بحران کشور گفت: 
در حال حاضر شارژ انبارها به وضعیت مطلوبی 
نرسیده و ما در حال برنامه ریزی برای کمک های 
بیشتر به هلال احمر برای رسیدن به وضعیت 
مطلوب در ذخیره اقلام امدادی هستیم. محمد 
حسن نامی، گفت: بر اساس قانون مدیریت 
بحران کشور مصوب 13۹۸ همه سازمان های 
عضو مدیریت بحران بایستی برای پاسخ به 
سوانح در کنار هلال احمر قرار بگیرند و کمک 
کنند. او با بیان اینکه مدیریت بحران 3 مرحله 
دارد گفت: پیشگیری، آمادگی به پاسخ و 
بازسازی و بازتوانی پس از سانحه که در همه این 
مراحل هلال احمر نقش اصلی و هدایت کننده 
را بازی می کند. نامی خاطرنشان کرد: در حال 
حاضر شارژ انبارها به وضعیت مطلوبی نرسیده و 
ما در حال برنامه ریزی برای کمک های بیشتر به 
هلال احمر برای رسیدن به وضعیت مطلوب در 

ذخیره اقلام امدادی هستیم. 
 
  سرم همچنان به صورت 
سهمیه ای ارائه می شود

نایب رئیس انجمن داروسازان ایران با اشاره 
به وضعیت کمبودهای دارویی در کشور، گفت: 
علاوه بر کمبودی که در حوزه آنتی بیوتیک ها 
وجود دارد، کمبودهایی در سایر اقلام دارویی 
هم داریم و حتی برخی داروهای خیلی ساده 
نیز به ویژه در حوزه کودکان در داروخانه ها 
پیدا نمی شود. علی فاطمی درباره وضعیت 
کمبودهای دارویی در کشور، گفت: در حال 
حاضر عمدتا در داروهایی که به صورت شربت 
هستند و عمدتا برای مصرف کودکانند، کمبود 
داریم که اصلا هم وارد نشده است. در حال 
حاضر در زمینه شربت سرماخوردگی کمبود 
داریم. کمبود شربت دیفن هیدرامین هم وجود 
دارد. برای تب بچه ها نه شربت استامینوفن و 
نه بروفن به اندازه کافی پیدا نمی شود. شیاف 
استامینوفن برای کودکانی که خیلی کوچک 
هستند و باید استامینوفن را به صورت شیافت 
استفاده کنند، نیز در داروخانه ها جزو اقلام 
خیلی کمیاب به حساب می آیند. فاطمی درباره 
وضعیت کمبود سرم نیز گفت: وضعیت تامین 
سرم نسبت به قبل بهتر شده، اما همچنان 
جزو اقلامی است که کمبود دارد و همچنان به 
صورت سهمیه ای و جیره بندی به داروخانه ها 

ارائه می شود.

خبرهای کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

سخنگوی دولت کسب و کارهایی که در اینستاگرام ضرر می کنند دقیقا مثل کاسبانی اند که در کف خیابان به خاطر آشوبگری  ها خسارت می بینند 

اپلیکیشن ها فضا ی بازی نیست
فضای کسب و کار است

 یکی از صاحبان کسب و کارهای اینترنتی: تعدادی از کارکنان، کودکان کار بودند و با تحت پوشش قرار دادن آنها در فضای کسب و کار خود
 توانسته بودم مقداری از مشکلات درآمدی این کودکان را برطرف کنم

 یک مسئول استانی می گوید: نمی توانم اظهارنظر خاصی در این رابطه داشته باشم و هرگونه اظهارنظری در این رابطه قطعی و دقیق نخواهد بود

  آرمان ملی: بحث مهاجرت نخبگان ایرانی به کشورهای 
دیگر، بحثی همیشگی بوده. آنچه نه تنها در مورد نخبگان 
که برخی مشاغل هم دیده می شود. پرستار و جامعه پزشکی 
یکی از این اقشار بودند که از زمان شیوع کرونا و مشکلات و 
محدودیت های شدیدی که به لحاظ معیشتی برای آن ها پیش 
آمد، مهاجرتشان هم شدت بیشتری گرفت. در حال حاضر هم 
با توجه به شرایط و التهاباتی که اخیرا دامنگیر  جامعه شده، این 
مهاجرت هم بیشتر شد و طبیعتا این مهاجرت بیشتر، شامل 
حال پرستاران هم شد. هرچند که معاون توسعه و مدیریت منابع 
سازمان نظام پرستاری، آمار مهاجرت پرستاران تقریبا مشابه 
سال گذشته دانسته اما این آمار اگر مشابه هم باشد، رقم بالایی 
حدود ۲000 نفر سالانه و به طور میانگین ۲00 پرستار در هر ماه 
به گفته این مقام مسئول را شامل می شود. حمیدرضا عزیزی، 
بخشی از مهاجرت را به دلیل انگیزه خدمتی دانسته که به گفته 
او، »همکاران توقع دارند به نسبت خدمات ارزنده و وزینی که 
به واسطه کسب دانش و مهارت ارائه می دهند به همان نسبت 
مورد لطف قرار گیرند؛ اما متأسفانه در این زمینه ضعف داریم و 
همکاران ما گله مند هستند.« او با اشاره به اینکه پرستاران هنوز 
ریالی بابت تعرفه گذاری خدمات پرستاری دریافت نکرده اند، 
گفته: »این موضوع سبب گلایه مندی پرستاران می شود و این 
درحالی است که پرستاران ما حتی بیش از ظرفیت خود کار 
می کنند که این موضوع سبب فرسودگی آنها می شود.« اما 
زمانی که مهاجرت ها بیشتر شود، جای خالی مهاجرت کننده ها 
هم بیشتر پیدا می شود. در خصوص پرستاران، محمّد پاک مهر، 
نایب رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس گفته: لازم است 
در سال آینده حداقل 50 هزار پرستار استخدام شوند. او علت 
اصلی این جاهای خالی را بازنشستگی پرستاران عنوان کرده و 
گفته: »با توجه به 10 هزار تختی که افزایش پیدا کرده و هفده 
هزار پرستاری که در سال 13۹۹و 1400 بازنشسته شده اند ما 

45درصد کمبود کادر پرستاری نسبت به وضع موجود داریم.«
  کم لطفی های آگاهانه

مسئولین وزارتی از جمله وزیر بهداشت در شهریور ماه قول 
داده بودند که پرداختی بر اساس قانون تعرفه گذاری خدمات 
پرستاری را تا آخر همان ماه به حساب پرستاران واریز کنند، اما به 
گفته معاون توسعه و مدیریت منابع سازمان نظام پرستاری، تا این 
لحظه هنوز ریالی بابت تعرفه گذاری خدمات به پرستاران پرداخت 

نشده است و این معاون به گفته خودش شدیدا از این موضوع 
گله مند است و اینکه »این امر باید در وزارت بهداشت و بدنه دولت 
رفع شود.« عزیزی، در ادامه اظهار گله مندی های خود افزوده: 
»مقرر شده بود بودجه قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری به 
مجموعه وزارت بهداشت و سازمان بیمه سلامت داده شود که بر 
اساس پیگیری های ما مشخص شد به رغم گذشت هشت ماه از 
سال 1401 سازمان برنامه و بودجه هنوز مبلغی پرداخت نکرده 
است. همه ما به وضعیت اقتصادی و معیشتی کشور آگاه هستیم 
و معتقدیم سازمان برنامه و بودجه در زمینه پرداختی های قانون 
تعرفه گذاری خدمات پرستاری به پرستاران کم لطفی کرده اند.« 
معاون توسعه و مدیریت منابع سازمان نظام پرستاری باز هم به 
دستورات و وعده های پیشین از بالاترین مقام ها تا پایین ترین ها 
را اشاره کرده، واژه کم لطفی را بارها تکرار کرده و گفته: »به رغم 
گذشت دو سال از دستور رهبری، با وجود برخی مقاومت ها در 
بدنه وزارت بهداشت و دانشگاه های علوم پزشکی، تا قبل از روز 
پرستار سالجاری که حدود یک ماه تا آن زمان باقی مانده، اتفاقات 
خوبی در این زمینه رخ دهد.« او به اتفاقات اخیر کشور، هم اشاره 
کرده، از آن تحت عنوان ناآرامی های اخیر یاد کرده و گفته که 
»بار اورژانس ها و بیمارستان ها سنگین تر شده و همکاران ما 
باز هم با تمام توان خدمت دادند، اما متأسفانه این قانون مترقی 
اجرایی نشده است که به نظر ما این امر کم لطفی است.« وضعیت 
پرداخت مطالبات پرستاران، از نظر این مقام مسئول، اینگونه 
است: »برخی از دانشگاه ها نزدیک یک سال تاخیر در پرداخت 
کارانه ها دارند. میانگین عدم پرداخت مطالبات دانشگاه های 
علوم پزشکی به همکاران ما )عمدتا کارانه( حدود هشت ماه است؛ 
هر چند که شاید در نقطه ای میزان عدم پرداخت مطالبات کمتر 
از این باشد. این درحالی است که پرستاران ما در وضعیتی کار 
می کنند که نسبت پرستار به تخت در کشور در مقایسه با جهان 
بسیار پایین است و اخیرا در جلساتی که با مدیران پرستاری شهر 
تهران داشتیم، مشخص شد حتی در تهران هم نسبت »یک 
پرستار به ازای یک تخت« را نداریم و این در شرایطی است که 
استاندارد دنیا ۲/5 پرستار به ازای هر تخت بیمارستانی است و 
این نشان می دهد که پرستاران ما حتی بیش از ظرفیت خود کار 
می کنند. این موضوع سبب فرسودگی پرستاران می شود و این 
مردم هستند که به دنبال آن نمی توانند خدمت مناسب دریافت 

کنند.«

  نامه نگاری ها ادامه دارد
اما همان طور که گفتیم، معاون توسعه و مدیریت منابع 
سازمان نظام پرستاری در کالبدشکافی به ظاهر دلسوزانه خود 
برای قشر پرستاران، آمار مهاجرت را حدود ۲000 نفر سالانه و 
به طور میانگین ۲00 پرستار در هر ماه دانسته و همزمان محمّد 
پاک مهر، نماینده مجلس، یک جای خالی 50 هزار نفری را برای 
پرستاران ترسیم کرده. او در هفدهمین نشست شورای عالی نظام 
پرستاری، گفته: »در سال 13۹۹و 1400 حدود 17 هزار پرستار، 
بازنشسته شده است و 10هزار تخت بیمارستانی نیز به تخت های 
موجود اضافه شد. همچنین وضعیت استاندارد کادر پرستاری ما 
به تخت هشت دهم یا نه دهم در کشور است و حداقل استانداردی 
که ما باید تأمین کنیم، یک و هفت دهم است، با توجه به 10 هزار 
تختی که افزایش پیدا کرده و هفده هزار پرستاری که بازنشسته 
شده اند ما 45درصد کمبود کادر پرستاری نسبت به وضع موجود 
داریم.« این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی ادامه 
داده:  »در حال حاضر نیاز است برای سال 140۲ از سازمان امور 
استخدامی و برنامه و بودجه کشور، مجوز حداقل استخدام 50 
هزار پرستار را پیگیر شویم. زیرا تأمین نیرو در حوزه نظام سلامت 
به ویژه کادر پرستاری یک ضرورت است، زیرا با توجه به 17هزار 
پرستار بازنشسته و افزایش 10هزاری تخت های بیمارستانی و 
همچنین کمبود نیروی پرستار، نیاز است، مجوز استخدام در سال 
آینده داده شود.« او از ارائه نامه ای برای تأمین بودجه اجرای قانون 
تعرفه گذاری خدمات پرستاری به رئیس جمهور یاد کرده و گفته: 
»خواسته اکید کمیسیون بهداشت و درمان از رئیس جمهور این 
بود که پنج هزار میلیارد، برای عملیاتی شدن قانون تعرفه گذاری 
خدمات پرستاری در نظر بگیرد.«او گفته که در بحث اجرای 
قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری با تمام تلاش وظیفه خود را 
به عنوان یک نماینده انجام داده ، »زیرا کمک به پرستار کمک به 
نظام سلامت جامعه است و ما وظیفه داریم ایجاد نشاط و انگیزه 
را برای کادر درمان گسترش دهیم.« نایب رئیس دوم کمیسیون 
بهداشت و درمان مجلس بیان کرد: قانون تعرفه گذاری خدمات 
پرستاری در سال 13۸۶ مصوب شده است و بیش از 15 سال از 
اجرای آن می گذرد که این قانون برای برخی از حوزه های درمان 
اجرایی شده است، اما برای پرستاران که جزو خواسته های بحق 
آنهاست بلاتکلیف مانده بود، پس ضرورت دارد تا برای جامعه 

پرستاری نیز اجرا شود. 

سالانه 2000 و در ماه حدود200 پرستار ایرانی مهاجرت می کنند

یک جای خالی 50 هزار پرستاری!
  در حالی که یک مقام سازمان نظام پرستاری، گفته »سالانه 2000 پرستار از کشور مهاجرت می کنند«  

یک نماینده مجلس هم تاکید کرده که »نیازمند استخدام حداقل ۵0 هزار پرستار برای سال آینده هستیم.« 
 وضعیت استخدام 

بسیاری از کارمندان دانشگاه فرهنگیان با وجود سابقه 
کاری بالا همچنان در وضعیت استخدامی قراردادی هستند. 
از مسئولان تقاضا داریم که فکری اساسی برای این کارمندان 

کنند تا حداقل در دانشگاه فرهنگیان استخدام شوند. 
احمدی از تهران

تعطیلی مدارس
با شیوع بیش از حد آنفلوآنزا در مدارس از مسئولان آموزش 
و پرورش درخواست داریم که در حال حاضر که در پیک این 
بیماری قرار داریم دوباره مدارس را آنلاین کنند تا حداقل از 

شیوع بیش از حد این بیماری جلوگیری شود. 
جمعی از والدین دانش آموزان

تابلوهای راهنمایی و رانندگی
تابلوهای اخذ عوارض راه ها بسیار بزرگ و خوش وآب و رنگ 
با فاصله های کوتاه است به نحوی که هیچ راننده ای نمی تواند 
بدون پرداخت عوارض از راهی عبور کند. ولی تابلوهایی که در 
شهرها باید به مردم مسیرها را راهنمایی کنند یا نیستند یا آنقدر 
کوچک و فرسوده که راننده گیج و گم می شود به خصوص در 
راه های شهرهای گیلان این مشکل بسیار دیده می شود جا دارد 

مسئولان برای این موضوع فکری اساسی بیندیشند. 
یک شهروند از تهران 

حذف یارانه
مسئولان فکری اساسی برای کسانی که یارانه هایشان 
حذف شده است بکنند. لطفا بازنگری کنید ببینید چه کسانی 

درآمدهای کلان دارند و در حال گرفتن یارانه هستند. 
حبیبی از تهران 

معضل موش ها
موش ها بعضا به اندازه خرگوش در خیابان ها و معابر تهران 
جولان می دهند. از شهرداری تهران درخواست رسیدگی داریم. 

یک شهروند از تهران 


